
Stretnutie záujemcov o rozvoj regiónu Z obsahu:
- verejný hovor s 
občanmi

- čo s adventom a 
Vianocami

- pravidelné rubriky
- aktuality
- ľudové obydlia a 
stavby

- prehľad futbalových 
výsledkov

Miestna akčná skupina 
(skratka MAS) MALOHONT 
zorganizovala v utorok 11. 
novembra 2008 v Klenovci 
verejné stretnutie záujem-
cov o rozvoj regiónu, ktoré-
ho hlavným bodom bola pre-
zentácia a pripomienkovanie 
Stratégie rozvoja územia 
regiónu MALOHONT. Pred-
stavený návrh doplnený o 
pripomienky bol schválený, 
čím sme o ďalší krok bližšie 
k tomu, aby sme hotovú 
stratégiu predložili v decem-
bri tohto roka na Minister-
stvo pôdohospodárstva SR, 
kedy budeme spolu s ďal-
šími regiónmi zo Slovenska 
„súťažiť“ o takmer 80 milió-
nov korún.
Stratégia rozvoja územia 

regiónu MALOHONT bola 
spracovaná na základe pra-
covných stretnutí, ktoré sa 
konali v rokoch 2005 – 2008 
a na základe projektových 
zámerov obcí, podnikateľov 
a mimovládnych organizá-

cií. Podrobne sú v nej roz-
pracované oblasti, na kto-
ré sa chceme v najbližších 
rokoch spoločne i individu-
álne zamerať:
1. Podpora zamestnano  sti a 

podnikania
2. Rozvoj cestovného ruchu
3. Obnova a rozvoj obcí
4. Aktívni občania
5. Partnerstvo a spolupráca
Z uvedených oblastí bolo 

potrebné určiť konkrétne 
aktivity, ktoré chceme pod-
porovať z Programu rozvoja 
vidieka SR prostredníctvom 
programu LEADER. Jedná 
sa o program, ktorý podpo-
ruje aktívne partnerstvá v 
regiónoch Európskej únie a 
dáva im možnosť rozhodovať 
o tom, ktoré aktivity budú zo 
získaných fi nancií podporo-
vať. Stretnutie záujemcov o rozvoj regiónu v reštaurácii hotela 

Vepor (foto: Ing. Oľga Maciaková)

Verejný hovor s  občanmi
Vo štvrtok 27. novembra 

sa v kinosále Miestneho kul-
túrneho strediska v Klenov-
ci uskutočnil verejný hovor s 
občanmi. Ako v úvode pove-
dala zástupkyňa staros-
tu Mgr. Blažena Hrušková, 
ktorá toto stretnutie viedla, 
zvolaný bol práve v polovici 
volebného obdobia, a to je 
čas zastaviť sa a zhodnotiť, 
čo sa za uplynulé dva roky 
podarilo v našej obci uro-
biť, a tiež pozrieť sa na to, 
čo obec Klenovec v nasledu-
júcich rokoch čaká. V tom-
to zmysle bol zostavený aj 
program podujatia, ktorého 
sa zúčastnili všetci tí obča-
nia, ktorým nie je ľahostaj-
ný osud obce Klenovec, čo 
sa prejavilo aj v bohatej dis-
kusii. Je škoda, že v hľadis-
ku zívalo ešte dosť miest 

prázdnotou. Asi to svedčí o 
zaneprázdnenosti Klenovča-
nov. Žiaľ, potom sa to preja-
ví v ich neinformovanosti a 
v skreslenom pohľade na 
mnohé závažné skutočnosti 
v našej obci.
Hlavnými bodmi stretnu-

tia s občanmi boli informá-
cia o živote obce od posled-
ných komunálnych volieb a 
oboznámenie s Programom 
hospodárskeho a sociálneho 
rozvoja obce na roky 2007 
– 2013, ktoré predniesol sta-
rosta obce JUDr. Pavel Stru-
hár. Na úvod svojho vystú-
penia načrtol demografi cký 
vývoj a skonštatoval, že obec 
zaznamenáva pokles obyva-
teľov, kým ročne sa narodí  
približne 30 detí, úmrtnosť je 
vyššia, a tak v súčasnosti  má 

Klenovec 3230 občanov. Ako 
ďalej uviedol, najdôležitejší 
pre chod obce je jej rozpo-
čet, ktorý v roku 2008 pred-
stavoval čiastku 33 miliónov 
81 tisíc korún. Zdôraznil, 
že obec hospodárila v sú-
lade so zákonom, keď jeho 
príjmová a výdavková časť 
bola vyrovnaná. Pripome-
nul tiež, že jednou z foriem 
napĺňania rozpočtu  mimo 
podielových daní sú miest-
ne dane a poplatky, z kto-
rých obec zabezpečuje celý 
svoj chod a rozvoj. V závere 
tejto časti svojho vystúpenia 
vymenoval najdôležitejšie 
aktivity za posledné obdo-
bie, ako sú výmena dverí a 
okien na domove dôchod-
cov z prostriedkov Bansko-
bystrického samosprávneho 
kraja, dobudovanie terasy 

na námestí a úprava oko-
lia, vybudovanie viacúčelo-
vého ihriska s umelou plo-
chou, výmena okien a dverí 
na kultúrnom dome, budo-
vanie úspešného projektu 
Gemerský sociálny podnik 
so sídlom v Klenovci v hod-
note 100 miliónov korún.
V druhej časti svojho 

vystúpenia predstavil prí-
tomným občanom Program 
hospodárskeho a sociál-
neho rozvoja obce na roky 
2007 – 2013, ktorý zahŕňa, 
okrem iného, rekonštrukciu 
miestnych cestných komuni-
kácií, chodníkov a verejných 
priestranstiev, rozšírenie a 
rekonštrukciu vodovodov a 
dobudovanie kanalizácie.

pokračovanie na strane 2

(pokračovanie na strane 2)



*3. novembra sa v Odštep-
nom závode Slovenského 
vodohospodárskeho pod-
niku v Banskej Bystrici-
konalo rokovanie ohľa-
dom úpravy rozhodnutia 
Krajského úradu život-
ného prostredia v Ban-
skej Bystrici o vymedzení 
ochranných pásiem vo-
dárenskej nádrže Kleno-
vec a spôsobe hospodá-
renia na nich, ktorého sa 
za obec Klenovec zúčast-
nili starosta obce JUDr. 
Pavel Struhár, pracovník 
obecného úradu Ing. Má-
rio Trnavský a predse-
da finančnej komisie Ing. 
Michal Kňažek.

*11. novembra sa v Kle-
novci konalo stretnutie 
zvolané Krajským úra-
dom životného prostre-
dia v Banskej Bystrici, 
na ktorom sa uskutočni-
lo konečné dopracovanie 
rozhodnutia o vymedzení 
ochranných pásiem vo-
dárenskej nádrže Kleno-
vec a spôsobe hospodáre-
nia na nich. Obec Kleno-
vec zastupoval jej staros-
ta JUDr. Pavel Struhár a 
pracovník obecného úra-
du Mário Trnavský.

*14. novembra sa na 
Obecnom úrade v Klenov-
ci uskutočnilo stretnutie 
starostu obce JUDr. Pav-
la Struhára s riaditeľom 
Okresnej správy ciest v 
Rimavskej Sobote Ing. 
Milanom Hlávkom ohľa-
dom prípravy projektu re-
konštrukcie cesty, ktorá 
prechádza obcou.

*18. novembra v Bratisla-
ve za účasti starostu ob-
ce JUDr. Pavla Struhára 
odovzdal riaditeľ Gemer-
ského sociálneho podni-
ku Milan Stieranka žia-
dosť na odkúpenie budo-
vy ÚĽUVu, ktorá sa na-
chádza v Klenovci.

*18. novembra rokoval 
starosta obce JUDr. Pa-
vel Struhár na Minister-
stve životného prostredia 
SR v Bratislave ohľadom 
získania prostriedkov na 
reguláciu potoka Klenov-
čok.

*27. novembra sa v kino-
sále Miestneho kultúrne-
ho strediska v Klenovci 
uskutočnil verejný hovor 
s občanmi.

(bh)
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Udialo sa ... Stretnutie záujemcov o rozvoj regiónu
Takéto aktivity, do ktorých 

chceme smerovať spoločné 
úsilie, čas, financie z progra-
mu LEADER i vlastné zdro-
je, sme si určili aj my (tak, 
aby boli v súlade s podmien-
kami Ministerstva pôdohos-
podárstva SR):
1. Budovanie a rekonštruk-
cia cyklotrás a tematických 
trás - budovanie a značenie 
cyklotrás a rôznych turis-
tických trás zameraných 
na prírodné a kultúrne 
bohatstvo regiónu vrátane 
súvisiacej drobnej archi-
tektúry ako sú oddychové 
miesta, prístrešky, infor-
mačné tabule a pod.

2. Budovanie a rekonštruk-
cia nízko kapacitných uby-
tovacích zariadení (do 10 
lôžok) - rekonštrukcia čas-
ti rodinných domov alebo 
nevyužívaných objektov na 
tzv. ubytovanie na súkro-
mí s kapacitou do 10 lôžok, 
budovanie a rekonštrukcia 
kempingového ubytova-
nia a doplnkových služieb 
k týmto zariadeniam, ako 
napríklad bazén, sauna, 
krb a pod.
3. Obnova a rozvoj občian-

skej vybavenosti v obciach - 
úprava verejných priestran-
stiev, výstavba drobnej 
architektúry (zastávky, odpo-
čívadlá, vstupy do obcí, trž-

nice a pod.), rekonštrukcia 
ihrísk a rekreačných zón, 
rekonštrukcia kultúrnych 
domov a objektov spoločen-
ského významu.
Na projekty, ktoré budú 

v súlade s týmito aktivita-
mi, sa budú môcť o financie 
uchádzať obce a podnikatelia 
(fyzické osoby), ktoré pôsobia 
v regióne MALOHONT (spolu 
38 obcí + 1 mesto). O tom, 
či bude projekt podporený 
alebo nie, bude rozhodovať 
výberová komisia, ktorú si 
zostaví MAS MALOHONT 
zo zástupcov obcí, podni-
kateľov a mimovládnych 
organizácií. Ak pôjde všet-
ko podľa plánov, tak prvú 
výzvu na predkladanie pro-
jektov vyhlásime už na jeseň 
2009 a následne každý rok 
až do roku 2012.
Celkový finančný balík, o 

ktorý sa bude MAS MALO-
HONT uchádzať a v prípa-
de úspešnosti rozdeľovať 
na projekty obcí a podnika-
teľov, je viac ako 62 miliónov 
korún na 5 rokov. K uvede-
nému finančnému balíku sa 
rozhodol prispieť aj Bansko-
bystrický samosprávny kraj 
a samozrejme aj obce. 
V prípade, že budeme med-

zi 13 podporenými regiónmi 
na Slovensku, získame ďal-
šie financie aj na propagáciu 
a informovanosť v regióne, 

školenia, prevádzku vlastnej 
kancelárie a na pracovní-
kov, ktorí budú zabezpečo-
vať všetky administratívne a 
odborné práce súvisiace so 
stratégiou. 
Nezabudli sme ani na ob-

čianske združenia, nezisko-
vé organizácie, spolky, školy 
a ostatných aktívnych obča-
nov, pre ktorých bude MAS 
MALOHONT vďaka finanč-
nému príspevku obcí reali-
zovať grantový program. V 
rámci neho budeme každo-
ročne podporovať malé pro-
jekty miestnych organizácií a 
občanov, ako to bolo v tomto 
roku cez Grantový program 
Prebúdzanie MALOHONTU, 
v ktorom sme podporili 18 
projektov v celkovej hodnote 
viac ako 150 tis. korún. Cel-
ková suma na prerozdeľova-
nie však bude vyššia.
O aktivitách MAS Malohont 

sa dozviete aj na najbližšom 
obecnom, resp. mestskom 
zastupiteľstve vo vašej obci 
alebo meste počas mesiacov 
november a december, kedy 
budeme o stratégii obozna-
movať poslancov i občanov 
všetkých 39 obcí.

Miroslava Kubaliaková
Foto: Ing. Oľga Maciaková

(krátený príspevok)

Verejný hovor s  občanmi
Ďalej zahŕňa rekonštruk-

ciu a úpravu priestranstiev 
Bencov  pľac a Starý pľac, 
rekonštrukciu kultúrneho 
domu, zdravotného stredis-
ka, základnej školy, mater-
skej školy, rekonštrukciu 
infraštruktúry a podporu 
cestovného ruchu, ochranu 
životného prostredia, rozvoj 
agroturistiky a poľnohos-
podárskej výroby, rekon-
štrukciu maštalí, ovčínov a 
salašov, budovanie centra 
tradičnej kultúry, informač-
ného centra, ako aj rozvíjanie 
informačno-komunikačných 
technológií. 
Skonštatoval, že Kleno-

vec má rozpracovaný pro-
jekt výstavby 46 nájomných 
domov s nižším štandardom 

v rómskej osade a poda-
né projekty rekonštruk-
cie základnej školy, výstav-
by vodovodu v Novej štvrti, 
na Ulici Červenej armády a 
Ulici SNP a regulácie poto-
ku Klenovčok v hodnote 60 
miliónov korún. Pripome-
nul, že sa tiež pripravuje 
projekt dobudovania námes-
tia, chodníkov v rámci výzvy 
Regenerácia sídiel, projekt 
rekonštrukcie cesty dru-
hej triedy, ktorá prechád-
za obcou, projekt výstavby 
športovej haly, projekt úpra-
vy a rekonštrukcie zdravot-
ného strediska a ďalšie.
Po vystúpení starostu obce 

sa rozprúdila bohatá dis-
kusia, v ktorej sa občania 
zamerali hlavne na riešenie 
rekonštrukcie cesty, doprav-

ných značení, parkovania 
pri kúpalisku, budovanie 
spomaľovačov na cestách, 
nešetrného vývozu dreva s 
následkom znehodnocova-
nia ciest, pripomienkova-
li tiež dopĺňanie klenovskej 
internetovej stránky, ako 
aj znečisťovanie cintorína a  
poškodzovanie hrobov lístím 
z listnatých stromov, ktoré tu 
rastú. Keďže k problematike 
výrubu stromov v cintoríne 
odzneli protichodné názory, 
starosta obce prisľúbil, že v 
mesačníku Klenovské novi-
ny bude uverejnená anke-
ta, v ktorej môžu občania 
vyjadriť svoj názor a prispieť 
tak k rozhodnutiu zachova-
nia stromov v tejto časti Kle-
novca, alebo ich likvidácii.

(bh)

(dokončenie zo strany 1)

(dokončenie zo strany 1)
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Čo s  adventom a Vianocami
Oceňujem, že máme Kle-

novské noviny, ktoré sa stali 
informačným mostom medzi 
tunajšími obyvateľmi. Rov-
nako oceňujem a vážim si, 
že i cirkev dostala pozvanie 
patriť medzi prispievateľov. 
Využívam túto možnosť a 
po obsiahlejších článkoch 
pána doktora a pána riadi-
teľa ZŠ chcem sa k Vám aj ja 
prihovoriť.

Môj príspevok si budete 
čítať v adventnej dobe. Slovo 
advent pochádza z latinské-
ho slova adventus a zname-
ná príchod. Áno – v nasle-
dujúcich štyroch týždňoch 
sa kresťania sústreďujú na 
príchod Božieho Syna – Ježi-
ša Krista na túto zem. Myslí-
me však nielen na tie nádher-
né chvíle, keď svetom znelo: 
„Sláva na výsostiach Bohu a 
na zemi pokoj ľuďom dobrej 
vôle...“. Myslíme aj na Kris-
tov druhý príchod – príchod 
v moci a sláve – príchod na 
súd. Nie div, že medzi časté 
adventné pojmy patrí slovo 
pokánie. Význam tohto slova 
veľmi dobre vystihuje doslov-
ný preklad z gréckeho origi-
nálu. Pri pokání ide o zmenu 
zmýšľania.

Žijem medzi Vami už viac 
ako dve desiatky rokov. 
Môžem povedať, že sa cítim 
byť Klenovčanom. A ako Kle-
novčanovi mi záleží na tom, 
aby naše vzťahy boli na takej 
úrovni, aby sa nám tu dob-
re žilo i napriek vonkajším 
komplikovaným hospodár-
skym okolnostiam. Aby sa 
nám teda tu dobre žilo – zdá 
sa mi, že mnohí potrebujeme 
prejsť pokáním, t. j. potrebu-
jeme zmeniť svoje zmýšľanie. 
Vidieť v tom druhom nielen 
to negatívne, ale predovšet-
kým to dobré – a na tom 
budovať svoj vzťah. Potre-
bujeme ako soľ viac dôvery 
medzi sebou. Neviem, či eš-
te od doby nedávno minulej, 

keď sa skoro každý každého 
bál, aby mu nebolo ublížené 
– či odvtedy sa spomedzi 
nás táto hodnota vytratila. 
V každom prípade tam, kde 
niet dôvery, tam nemôže byť 
ani zjednotenie!

A Klenovec potrebuje zjed-
notenie! Kiežby i toto konšta-
tovanie bolo podnetom pre 
všetkých nás, aby sme urobi-
li analýzu svojho pričinenia, 
respektíve svojich možnos-
tí na to, aby sa medzi nami 
dôvera obnovila. Chce to mož-
no nájsť v sebe silu a pove-
dať: „Odpusťte mi“, a chce to 
z druhej strany ochotu prijať 
odpustenie a spoločne budo-
vať náš Klenovec.

Adventné posolstvo o poká-
ní – o zmene zmýšľania je 
teda aktuálne pre všetkých, 
ktorým záleží na tejto obci! 
Mne na nej záleží, a preto 
takto otvorene odokrývam 
svoje vnútro majúc tie najlep-
šie úmysly.

Advent znamená príchod! 
V bohoslužobných priesto-
roch sa často opakujú slová, 

že čas sa kráti. Preto zme-
nu nášho zmýšľania by sme 
nemali presúvať na inokedy, 
ale nech je pre nás i tento prí-
spevok motiváciou, aby sme 
už dnes inak zmýšľali.

Reklamy a rôzne ponuky 
nám tieto krásne sviatočné 
dni umelo posúvajú už do 
doby pred adventom. Advent 
má byť prípravou na Viano-
ce. V advente sa máme stí-
šiť a nanovo precítiť, čo Ten, 
ktorého nazývame Láskou, 
urobil pre svet! Žiaľ, svetu 
dnes ide o zisk. Svet Viano-
ce vníma ako príhodný čas 
na to, aby ponúkol ľuďom čo 
najviac a najrozmanitejšieho 
tovaru. Krása Vianoc nie je  
však v tom, čo máme na sto-
le či pod stromčekom – hoci 
to nie je zanedbateľné! Krá-
su Vianoc vytvára Ten, ktorý 
na náš svet prišiel ako betle-
hemské dieťa a prišiel k nám 
preto, aby nám pomáhal, aby 
nás svojou láskou motivoval 
k vzájomnej láske a porozu-
meniu! V našom podvedomí 
je tento rozmer Vianoc silne 
zakódovaný. Preto sme na 

Vianoce iní. Preto je atmo-
sféra spomínaných sviatkov 
neopakovateľná!

Ako si ju čo najdlhšie 
udržať? Recept je jedno-
duchý, ale, žiaľ, mnohí mu 
nedôverujeme. Ak Láska, 
ktorá prišla na svet, zaplní 
priestor nášho srdca, potom 
niet pochýb, že zostaneme 
láskaví aj po Vianociach. A 
byť takým a stretávať takých, 
to si určite všetci želáme.

Často počúvam ľudí hovoriť 
o tom, ako to tu kedysi bolo, 
ako ste si navzájom pomá-
hali, aké krásne medziľud-
ské vzťahy tu existovali. Is-
teže, svet sa zmenil. Dnes 
sa do popredia dostáva indi-
vidualizmus. Mnohé domy 
sú obmurované vysokým 
plotom, aby nik neprenikol 
čo i len pohľadom do nášho 
súkromia. Nie je to zdravý 
jav. O to vzácnejšie a preni-
kavejšie je vianočné posol-
stvo, ktoré hovorí o Dare pre 
všetkých ľudí bez akéhokoľ-
vek rozdielu. Áno – Vianoce 
sú veľkou motiváciou, aby 
sme nielen na pár dní boli 
„vianoční“, ale aby sme sa 
nechali ovládnuť a naplniť 
Láskou, ktorá je dokonalá 
a takto vytvárali podmien-
ky pre krásu života v našom 
milom Klenovci.

Nečakajme však, že len 
ten druhý je poverený lásku 
prijať a potom ju aj rozdávať. 
Boh svojho Syna – tú steles-
nenú Lásku – ponúkol všet-
kým. Aj mladým, ktorí by 
tiež mali intenzívne hľadať 
Pravdu o živote a jeho hod-
notách.

Veľmi by som si želal, aby 
ste tento môj skromný prí-
spevok prijali ako úprimné 
vyznanie človeka, ktorému 
záleží na každom z Vás, kto-
rý túži po tom, aby sa nám tu 
dobre žilo, ale tiež, aby sme 
zatúžili po živote, kvôli ktoré-
mu sa stala betlehemská 
udalosť.

Mgr. Dušan GermanMgr. Dušan German, ev. a. v. farár a senior Rimavského 
seniorátu

V nedeľu 16. novembra 
sa za účasti člena oblast-
ného výboru JUDr. Štefana 
Baláža v reštaurácii hotela 
Vepor konala výročná člen-
ská schôdza ZO SZPB, ktorú 
viedla členka výboru Dari-
na Mocná.  Na úvod rokova-
nie klenovských odbojárov 
pozdravili so svojím vystúpe-
ním deti z folkórneho súbo-
ru Zornička.
Hlavným bodom programu 

výročnej členskej schôdze 
bola správa o činnosti tej-

to organizácie, ktorú pred-
niesla jej predsedníčka Júlia 
Segečová. Vo svojom prejave 
zdôraznila, že Zväz proti-
fašistických bojovníkov sa 
pretransformoval zo stavov-
skej organizácie na občian-
ske združenie, ktoré je otvo-
rené všetkým ľuďom, ktorým 
je cudzie násilie, rasizmus 
a terorizmus. Skonštatova-
la, že v súčasnosti má kle-
novská základná organizá-
cia 132 členov s vekovým 
priemerom 66 rokov, a tak 
hlavnou jej úlohou bude v 

nastávajúcom období zís-
kať pre členstvo hlavne mla-
dých ľudí. Pripomenula, že 
ZO SZPB organizuje, okrem 
iného, pietne akty pri prí-
ležitosti osláv SNP, na kto-
rých sa zúčastňujú hlav-
ne žiaci a učitelia základnej 
školy. Spomienkové vence k 
pomníkom padlých hrdinov 
zabezpečuje obecný úrad 
a kolektívny člen ZO SZPB 
Poľovnícke združenie SNP 
Klenovec. Okrem toho kriti-
zovala aj nedostatočnú sta-
rostlivosť o pomníky SNP. 

Následne po vystúpení pred-
sedníčky základnej organi-
zácie správu kontrolnej a 
revíznej komisie prečítal jej 
predseda Ján Ridzoň.
Na záver členovia ZO SZPB 

volili predsedu, výbor, kon-
trolnú a revíznu komisiu a 
delegátov na oblastnú kon-
ferenciu. Predsedníčkou or-
ganizácie na ďalšie obdo-
bie sa opätovne stala Júlia 
Segečová.

(bh)

Výročná členská schôdza ZO SZPB



Klenovské zabíjačkové 
špeciality
Koncom novembra a v prie-

behu prvých decembrových 
týždňov Klenovec od pradáv-
na voňal zabíjačkovými do-
brotami, ktoré sa takmer 
v každej domácnosti vari-
li v kotloch na dvore. Starí 
Klenovčania sa aj takto 
pripravovali na Vianoce, 
pretože k štedrovečernému 
stolu neodmysliteľne patrili 
domáce klobásky, údené re-
bierka a iné dobroty. Veď si 
aj hovorili: „Najedol 
som sa ako sed-
liak na Kračún.“

Podobne, ako 
to bolo pred 
mnohými rok-
mi, zabíjačkové 
zvyky si za-
chovali aj dnes 
v niektorých rodinách. 
Jednou takou je aj rodina 
riaditeľa klenovskej kultúry 
a zároveň aj vedúceho folk-
lórneho súboru Vepor Jarosl-
ava Zvaru. Svoje rozprávanie 
začal takto: „Zabíjačka u 
nás začína, tak ako to bo-
lo voľakedy, už v predvečer. 
Vtedy sa zídu ženy aj chlapi 
z rodiny, aby sa riadne 
pripravili. Ženy čistia ce-
snak, pečú jablčník a pražia 
buchty. Chlapi richtujú ko-
rytá, brúsia nože a chys-

tajú hriatô. Na druhý deň 
ráno dobrá gazdiná na frištik 
chlapom po jednom naleje a 
ponúkne vlaňajšiu klobásu, 
aby si zajedli a vládali robiť. 

Prvé zabíjačkové jedlo, 
ktoré podávame je krv. Krv 
chytíme do misky so soľou. 
Hneď ju musíme začať 
miešať, aby sa nezhrčkavela. 
Takto pripravenú krv potom 
pražíme na cibuľke. Počas 
celého praženia ju vareškou 
drvíme, aby bola hladká. Na-
koniec krv dochutíme soľou, 
korením a majoránkou. Na 

záver tohto prvého 
jedla sa u nás 
podáva koláč, 
pražené buchty 
a čaj.

Druhým jed-
lom je pečien-
ka. Nakrájanú 

pečienku dáme 
pražiť na cibuľku. Keď je 
upražená, dochutíme ju 
soľou, korením a paprikou. 
Na záver poprášime múkou.

U nás sa varí tiež zatrepaná 
pečienka. Toto jedlo robíme 
z pomletej, alebo na drobné 
kusy pokrájanej pečienky, 
ktorú upražíme na cibuľke, 
potom dochutíme a zatre-
peme mliekom a smotanou, 
v ktorej sme rozhabarkovali 
múku. Ak je treba, môžeme 
ešte pridať soľ a korenie.”
(Dokončenie nabudúce) (bh)

Ochrana pred morom
král ikov

Pri liečení králikov boli sna-
hy podávať chorým jedincom 
acylpyrín, výsledky však 
neboli pozitívne. Preto je 
dôležité zo strany chova-
teľa klásť dôraz na preven-
ciu - vakcináciu. Dobrému 
chovateľovi králikov by sa 
nemalo stať, že novonakúpe-
né králiky  bez predchádza-
júcej karantény zaradí do 
chovu. Počas karantény, 
pokiaľ nie sme presvedčený 
či králik bol vakcinova-
ný, radšej vykonáme 
jeho vakcinovanie.

V súčas nosti má -
me na trhu do-
stupné vakcíny 
proti moru krá-
likov, s ktorými dosa-
hujeme dobré výsledky, s 
pomerne vysokými hladi-
nami ochrany proti vírusu. 
Vakcínou Rivak inj. môžeme 
vakcinovať králiky staršie 
ako 5 týždňov, neodporúča 
sa vakcinovať králiky choré 
a gravidné samice. Imunita 
(odolnosť) vzniká po vakci-
nácii za 7 až 14 dní a trvá 12 
mesiacov. Vakcína musí byť 
uskladnená v tme a v suchu, 
pri teplote +2 až +8 °C,  chrá-
nená pred mrazom. Konzu-

mácia mäsa je vhodná až za 
7 dní po vakcinácii. Pokiaľ 
používame vakcínu Pesto-
rin inj. výsledky sú obdobné. 
Vakcinujeme králiky zdravé 
a králiky v ohrozených cho-
voch. Výrobca vakcíny neod-
porúča vakcinovať gravidné 
samice v poslednom týžd-
ni gravidity. Mláďatá odpo-
rúča vakcinovať od veku 6 
týždňov. Imunita nastupuje 

za 2 až 3 týždne po vak-
cinácii a trvá 12 mesia-
cov.  Na trhu je vakcína 
proti moru a myxoma-
tóze králikov s obchod-

ným označením 
Pes torín Mormyx 

inj., ktorú viace-
rí chovatelia už dobre 

poznajú. 
Napriek tomu, že 

cenové relácie vakcín 
nie sú nízke, bez ich využitia 
v súčasnosti naše chovy 
nedokážeme ochrániť pred 
nákazou. Preto si zabezpeč-
me vakcináciu včas, pra-
videlne v celom chove krá-
likov a odborne vakcínami 
v dobe použiteľnosti, kto-
ré boli správne skladované. 
To sú základné podmienky, 
dodržujme ich, len tak si 
dokážeme naše chovy ochrá-
niť pred morom králikov.

Rudolf Kaštan
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Chovateľom králikov Z kuchyne našich starých 
mám

December
Ďalšou pomerne málo vo 

veľkovýrobe pestovanou plo-
dinou je lieska veľkoplodá. 
Na pestovanie liesky pritom 
máme veľmi dobré podmien-
ky. Trh rieši zásobovanie 
dovozom. Lepšia situácia je 
v samozásobení a pestova-
ní liesok záhradkármi. Vý-
znam pestovania liesky je 
samozrejme na produkciu 
lieskových orieškov. Okrem 
toho je to drevina, ktorá 
má pomerne bohatý kore-
ňový systém, čo ju predur-
čuje na výsadbu do svahov, 
ktoré potrebujeme spevniť. 
Niektoré druhy sú ozdob-
né listom a používajú sa v 
okrasnom záhradníctve na 
oddeľovanie hospodárskych 
priestorov. Veľký význam 
má lieska pre včelárov, lebo 
má veľa peľu a skoro na jar 
kvitne. Zo zeme vyrastajú-
ce výhony sa používajú na 
výrobu košíkov. Literatú-
ra uvádza, že s pestovaním 
liesky sa na našom území 
začalo niekedy koncom 17. 

storočia. Pestuje sa ako ker, 
alebo štepením na tureckú 
liesku v tvare stromčeka. 
Lieska je rastlina jedno-

domá. To znamená, že na 
jednej rastline 
sa tvoria ako 
samčie, tak aj 
samičie kvety. 
Samčie kvety 
(jahňady) sa na 
konáriku  tvo-
ria už začiat-
kom júla a do 
konca decem-
bra sú už vy-
vinuté. Kvitnú 
podľa počasia 
niekedy už od 
polovice febru-
ára do polovice 
marca. Samičie 
kvety sa utvárajú na jeseň a 
kvitnú na jar. Plodom lies-
ky je lieskový oriešok, ktorý 
býva podľa odrody až 2,5 cm 
veľký. Konzumnú časť tvorí 
jadro, ktoré obsahuje ve-

ľa minerálnych látok. Sú to 
hlavne železo, draslík, fosfor 
a vápnik. Okrem toho obsa-
hujú oleje, bielkoviny, glyci-
dy a vitamíny.  Z vitamínov 

sú to C vita-
mín, B1 a B2. 
Obsahom ole-
ja prevyšuje aj 
vlašský orech a 
mandľu. Šľach-
tením, v pod-
state, štyroch 
divorastúcich 
druhov liesky 
sa vyšľachti-
lo viac odrôd, 
ktoré sa v sú-
časnosti pestu-
jú. Najviac pes-
tované druhy 
sú: 1. Hallská 

obrovská je neskorá odro-
da, mohutnejšieho vzrastu. 
Oriešky sú veľké až 2,5 krát 
2 cm. 2. Webbova je stredne 
neskorá odroda vysokého 
vzrastu. Plody sú 2,5 krát 

1,5 cm. 3. Lombardská bie-
la odroda, ktorá je stredne 
vysokého vzrastu. Plody sú 
2,5 krát 1,5 cm veľké. 
Lieska nie je náročná na 

pôdu. Hodí sa na také mies-
ta v záhradke, ktoré nie je 
možné využiť na výsadbu 
iných ovocných stromkov. 
Vyhovuje jej dostatočne 
vlhká hlinitá alebo piesči-
to-hlinitá pôda. Kry, ale aj 
stromčeky poškodzujú zim-
né mrazy od -30 do -35°C. 
Mrazom poškodené konáre 
sa rýchlo a dobre regene-
rujú. Nebezpečnejšie sú ne-
skoré jarné mrazíky. Z toho-
to dôvodu ich nevysádzame 
do mrazových kotlín. Gene-
ratívne rozmnožovanie ne-
má z praktického využitia 
väčší význam. Dopestované 
sadenice nemajú vlastnosti 
materskej rastliny. Praktic-
ky sa orieškami rozmnožu-
je len lieska turecká, ktorá 
potom slúži ako podpník na 
štepenie ostatných šľachte-
ných druhov liesok.

Jaroslav Jáchim st.

Okienko záhradkára
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Školský rok je v plnom 
prúde a desaťtisíce menších 
i väčších školákov každo-
denne zapĺňajú ulice našich 
miest a obcí ponáhľajúc sa 
do školy. Je pochopiteľné, že 
s väčším počtom chodcov na 
cestách rastie i možnosť ich 
úrazov a dopravných nehôd. 
Podľa štatistiky ich počet 
neustále stúpa. Na Sloven-
sku každý deň utrpí úraz 
na ceste jedno dieťa a každý 
týždeň je jedno dieťa usmrte-
né následkom dopravnej 
nehody (Pravda 4. 11. 2008). 
Aj z týchto dôvodov hlavne v 
ranných hodinách zvýšený 
počet štátnych i miestnych 
policajtov hliadkuje hlav-
ne na križovatkách ciest a 
prechodoch pre chodcov, 
aby kontrolovali dodržia-
vanie dopravných predpi-
sov. Podobne aj učitelia na 
prvých vyučovacích hodi-
nách v škole, ale aj v priebe-
hu celého školského roku 
v rámci projektov doprav-
nej  výchovy upozorňujú žia-
kov na dodržiavanie pravi-
diel pre chodcov, hlavne na 
využívanie chodníkov a prie-
chodov pre chodcov, aby sa 
predchádzalo úrazom. 
Pozrime sa, ako je to s bez-

pečnosťou chodcov v našej 
obci. Pred hlavným vcho-
dom do ZŠ Vladimíra Miná-
ča je priechod pre chod-
cov, ktorý končí v hlbokom 
kanáli tiahnúcom sa pred 

celým areálom školy. Z toho 
dôvodu je priechod skoro 
vôbec nevyužívaný, pretože 
preskočiť kanál je nieke-
dy nad sily menších žia-
kov. Pred budovou školy sa 
však niekedy žiaci zhromaž-
ďujú čakajúc na autobus pri 
rôznych školských akciách, 
podobne do školy často cho-
dia aj cudzí návštevníci par-
kujúci autá na druhej stra-
ne cesty, prichádzajú rôzni 
díleri ponúkajúci napríklad 
učebné pomôcky a podob-
ne. Títo všetci majú problém 
dôstojne sa dostať do školy 
hlavným vchodom. Situáciu 
zhoršuje ešte fakt, že chod-
ník pozdĺž školy je hlavne 
v čase väčších dažďov sko-
ro nefunkčný, pretože valia-
ca sa voda v kanáli sa vinou 
kameňov v kanáli vylieva na 
chodník a núti chodcov buď 
sa brodiť po členky vo vode, 
alebo preskakovať kanál na 
cestu, kde sú však vystave-
ní nebezpečiu od automo-
bilov jazdiacich na hlavnej 
ceste často nebezpečnou 
rýchlosťou. Prejsť pešo po 
chodníku až k námestiu sa 
hlavne v čase dažďov často 
podobá prekážkovej dráhe 
s vodnou priekopou. Vchod 
do školy by sa dal ľahko 
vyriešiť, napríklad podobne 
ako pred útulkom pre bezdo-
movcov, kde býva cez 10 ľu-
dí. Pre niekoľko 100 žiakov 
je to však problém. Zdá sa, 
že tento priestor nemá maji-

teľa. A pritom sú tu orgány 
štátne, miestnej samosprá-
vy, školské a iné, ktoré by sa 
o to mali zaujímať. Neviem si 
predstaviť majiteľa súkrom-
ného domu, ktorý by pred 
svojím domom toleroval 
dlhodobo takýto stav.
Nie veľmi šťastne je tiež 

riešená bezpečnosť chod-
cov na Námestí Karola Sal-
vu. Priechod pre chodcov je 
na začiatku námestia pred 
novinovým stánkom, ale 
väčšina občanov prechádza 
pešo stredom námestia pre-
chádzajúc cez otvor v pešej 
zóne smerom k Slovenskej 
sporiteľni, obecnému úra-
du, hotelu, pošte a podob-
ne, čo je najviac frekvento-
vaná časť námestia. Žiadalo 
by sa, buď zmeniť vyznače-
nie priechodu, alebo zabu-
dovať odrazové zrkadlo, 
ktoré by spriehľadnilo ces-
tu vychádzajúcu od hotela. 
Tento úsek je veľmi nebez-
pečný pre chodcov, ale aj 
vodičov vychádzajúcich z 
tejto časti.
Pristavím sa ešte pri dolnej 

časti obce na „Majeri“. Aj na 
tejto hlavnej a veľmi frekven-
tovanej ceste je priechod pre 
chodcov smerom od autobu-
sovej zastávky ku obchodu 
Jednota. Je však tesne za 
vrcholom kopca. Často tam 
pobehujú malé rómske deti, 
ale aj starší občania idúci 
do obchodu, vystupujúci z 

Zvýšme bezpečnosťchodcov
autobusu atď. Pred priecho-
dom chýba dopravná značka 
upozorňujúca na priechod 
pre chodcov, takže vodič, 
ktorý by išiel aj predpísa-
nou rýchlosťou neskoro zba-
dá chodca na priechode a 
ťažko môže bezpečne zasta-
viť. Nehovoriac o tom, že 
na tomto úseku sa neustá-
le vysoko prekračuje povole-
ná rýchlosť v obci. Doprav-
né značky upozorňujúce na 
prechod pre chodcov pred-
tým inštalované boli, ale v 
čase robenia kanalizácie 
ich odstránili a odvtedy asi 
nikomu nechýbajú. Pri prí-
padnej vážnej dopravnej 
nehode potom ťažko hľadať 
vinníka. Podľa mojich vedo-
mostí za dopravné značenie 
v obci je zodpovedná obec, 
ktorá ich inštalovanie žiada 
na dopravnom inšpektoráte.
Načrtol som niekoľko tém 

na zlepšenie bezpečnostnej 
situácie pre chodcov v našej 
obci. Je len na kompetent-
ných predstaviteľoch, či sa 
nimi budú zaoberať a snažiť 
sa ich v rámci svojich mož-
ností riešiť, alebo ako veľmi 
často sa nimi nikto nebu-
de zaoberať s odkázaním na 
nedostatok financií. Preto 
svoj príspevok končím para-
frázovaním známeho výroku 
o tom, že peňazí je dosť, len 
nie sú vždy použité tam, kde 
ich je najviac treba.

Mgr. Slavomír Hruška

Myslím si, že touto otázkou 
sa veľa občanov našej obce 
nezaoberá. Bez rozmýšľania 
si asi väčšina z nás povie NIE 
a všetci vieme prečo. Prav-
dupovediac, aj ja som takto 
zareagovala, keď som prvý-
krát počula o pripravova-
nom projekte obecného úra-
du vystavať v rómskej osade 
byty nižšieho štandardu pre 
našich „neobľúbených“ spo-
luobčanov.
Potom, ako som si vypo-

čula, resp. prečítala, názo-
ry niektorých ľudí na túto 
problematiku, som sa aj ja 
zamyslela, prečo tento pro-
jekt podporiť a prečo nie. 
Rómovia sú už raz takí. 

Pracujem s nimi už 17 rokov. 
Ich spôsob života má korene 
v dávnej minulosti, to ako 
myslia, ako žijú, aký majú 
hodnotový rebríček. Žijú pre 
dnešok a nie pre budúcnosť 
a možno sa cítia šťastnejšie 
ako mnohí z nás. Jednotlivé 
spoločenské systémy  pred 
nami sa ich snažili „prevy-

chovať“, no nepodarilo sa.  
Skúsme si to predstaviť opa-
čne, keby sa niekto snažil 
nás naučiť ich spôsobu živo-
ta. Možno to nie je až taký 
problém pre niekoho, ale 
väčšina z nás by si nezvykla. 
Asi by sme si mali uvedomiť 
jednu vec. Sú obyvateľmi 
našej obce, sú našimi spolu-
občanmi. Myslím si, že my, 
majoritní občania, by sme 
mali vyvinúť určité úsilie, 
aby sa nám tu spolunažívalo 
lepšie. Iniciatíva od Rómov 
pravdepodobne nepríde. Kto 
z nás videl, v akých podmi-
enkach žijú, ako vyrasta-
jú malé deti, určite to nebol 
príjemný pohľad. Mnohé 
deti sú zanedbané po hygie-
nickej i zdravotnej stránke. 
Množia sa rôzne parazity, 
vši, blchy, hrozí, že hocike-
dy môže vypuknúť v osade 
žltačka. Tie deti chodia do 
školy, sedia s našimi deť-

mi v laviciach, stravujú sa 
spolu v jedálni.  Čo s tým? 
Niektorí si to vyriešili po svo-
jom, vozia si deti do Hnúšte, 
vyhlásili ich z obedov. 
Ak to takto bude pokračo-

vať, kde  a ako to skončí? 
Zrušíme školy? Odsťahuje-
me sa? 
Jedno je isté. Samot-

ní Rómovia si sami nepo-
môžu. A ešte jedna vec. Čo 
ako by si obyvatelia Dolin-
ky chceli vybudovať napr. 
splachovacie WC,  či dotiah-
nuť do domov vodovod, sami 
to aj tak nedokážu, obec 
by mala pomôcť. Naskytu-
je sa príležitosť, ako aspoň 
sčasti riešiť problém býva-
nia ľudí v rómskej osade. 
Môj názor je áno, dať mož-
nosť obci vybudovať tieto 
byty, ale zapojiť do výstav-
by samotných Rómov, aby 
sa aj oni podieľali na vzni-

ku ich nových bytov. Mož-
no si aspoň niektorí budú 
vážiť výsledky svojej práce. 
Určite je celý projekt riad-
ne premyslený, aj to, ako 
napr. riešiť neplatičov, či 
tých, ktorí budú poškodzo-
vať majetok obce. Na verej-
nom hovore spomenul pán 
starosta obce JUDr. Pavel 
Struhár  20 % účasť Rómov. 
Neviem, či mal na mysli prá-
ve toto. Informovanosť obča-
nov o tomto projekte je dosť 
slabá, možno aj to je jedným 
z dôvodov, prečo sú ľudia 
proti. Možno by bolo dobré,  
zverejniť plán rozvoja obce, 
ako aj pripravované projek-
ty, napr. na webovej stránke 
obce, na infokanáli, v Kle-
novských novinách. Dúfam, 
že sa nájde pár ľudí, ktorí sa 
aspoň zamyslia nad týmito 
riadkami. Verím, že poslan-
ci obecného zastupiteľstva 
nakoniec rozhodnú tak, aby 
ich rozhodnutie bolo čo naj-
lepšie pre všetkých. 

Mgr.  J. Pohorelská

Stavať byty v Dolinke, či nestavať?
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Ľudové obydl ia  a  stavbyÚzemie pod Veprom, oblasť 
horného toku Rimavy, bolo 
v minulosti zalesnené a neo-
bývané. Les sa tiahol Sloven-
ským rudohorím od Zvolena 
na východ. Táto časť kraji-
ny bola však bohatá. Ukrý-
vala pod svojím povrchom 
nerastné bohatstvo, železnú 
rudu, v malom množstve zla-
to, meď a iné vzácne kovy.
V 13. - 14. storočí vysla-

li do tejto oblasti zemepá-
ni (najaktívnejší boli páni 
z Hajnáčky) baníkov, aby 
vydolovali nerasty, ktoré sa 
nachádzali v zemi. Baní-
ci sa usadili v údolí poto-
ka, ktorý neskôr pomenova-
li Klenovčok. Tu si postavili 
jednoduché obydlia, kolib-
ky a krámiky, polozemni-
ce, sklepené z kamenných 
plátov. Tak vznikla banícka 
osada, ktorá sa stala zákla-
dom väčšej osady, neskoršej 
dediny a obce Klenovec.
Po baníkoch prišli drevoru-

bači, ktorí vyrúbali les. Došli 
aj roľníci, ktorí začali praco-
vať a hospodáriť na pôde v 
údolí Rimavy. Boli to podda-
ní feudálnych pánov, nevoľ-
níci, ktorí nemali nijaké prá-
va, len pracovať na panskom 
a odvádzať predpísané dáv-
ky. Žili v biede a nedostatku, 
čo sa odzrkadľovalo aj na ich 
obydliach.
Bývali v malých drevených 

domčekoch. Boli to jednodu-
ché zruby. Na ich postavenie 
používali osekané a olúpa-
né ihličnaté stromy. Neskôr 
robili z listnatých stromov 
hladké hrubé dosky vykre-
sané sekerou alebo vypíle-
né pílou. Kládli ich na seba 
a vytvárali zrubovú stavbu. 
Steny vypĺňali a zarovnávali 
hlinou, omazávali ich a bie-
lili vápnom. Okná boli malé 
a dvere nízke s vysokým 
prahom. Vnútro zrubu bolo 
hladké a vybielené. Podlahu 
tvorila vyrovnaná a utlačená 
zem.
Zruby spočiatku nemali 

základy. Len neskôr začali 
robiť podmurovky. Krov sa 
dával buď na koly, „sochy“, 
alebo na trámy (hrady) na 
stenách. Strecha bola zo 
slamy alebo šindľov. Šind-
le ako krytina sa udržali až 
do 19. storočia. Tvar strechy 
bol sedlový, dvojodkvapo-
vý. Vpredu bol štít s malou 
strieškou.
Priestorové členenie domu
Drevený dom mal vchod 

na dvorovej strane stavby. 
Tu bol pitvor (piklet), malá 
miestnosť, v ktorej sa odkla-
dali rôzne predmety. Býva-
lo tam aj drevo. Neskôr sa 
pitvor rozdelil na dve miest-
nosti. Tak vznikla komora 

(špajz) na odkladanie potra-
vín, domácich zásob a šat-
stva. Z pitvora sa išlo do iz-
by. V kúte izby bola pec a 
ohnisko. Vlastné teleso pece 
stálo na 60-100 cm vysokom 
múriku. Ohnisko slúžilo na 
kladenie ohňa a varenie, 
čiastočne na ohrievanie a 
osvetľovanie izby. Varilo sa 
na ohni v hlinených hrncoch 
priložených k ohňu alebo 
položených na železných 
trojnožkách. Nad ohniskom 
bol komín (koch), ktorým 
odchádzal dym z ohniska 
na povalu, odkiaľ voľne uni-
kal do ovzdušia cez otvory v 
streche.

Dôležitou súčasťou vnú-
torného zariadenia izby boli 
lavice okolo stien, na kto-
rých sa nielen sedávalo, ale 
tiež spávalo. Ďalej to bol 
stôl, ktorý slúžil na podáva-
nie jedál a na domáce práce, 
ale mal aj istú kultovú funk-
ciu, napokon to boli poste-
le, ktoré sa zjavili v izbe až 
neskôr vplyvom mestského 
interiéru. Spočiatku bola v 
izbe len jedna posteľ a spá-
vali na nej rodičia. Do tra-
dičného interiéru dedinské-
ho domu patrili truhly na 
šatstvo a bielizeň, skrinka 
nad stolom na dokumen-
ty a žŕdky zavesené o hrady 
povaly nad pecou, na ktoré 
sa dávalo šatstvo.
Po čase sa z izby vyčlenilo 

varenie, ktoré sa premiest-
nilo do pitvora, kde vznikla 
kuchyňa. Potom sa drevený 

dom rozšíril o zadnú izbu a 
vznikol viacpriestorový dom. 
Významnou zmenou bolo, 
keď miesto pece s ohniskom 
sa do interiéru prednej izby 
dostal sporák.
Hospodárske staviská
Najdôležitejšou hospodár-

skou stavbou bola stodo-
la (kolešňa), ktorá stála na 
dvore obyčajne samostatne. 
Stodola mala humno (tok), 
kde sa mlátilo obilie cepa-
mi alebo gepľom. Tu sa tiež 
ovievalo a rezala sečka. Nad 
humnom bolo uskladne-
né obilie a seno na kŕme-
nie dobytka. Priestor hum-

na uzatvárali vráta buď na 
obidvoch stranách (to bola 
prejazdná stodola), alebo len 
na prednej strane. Slama a 
seno sa ukladali aj do sto-
hov mimo humna.
Vedľa humna býval chliev. 

Tu boli ustajnené kravy, ale 
aj kone. Pred chlievom bolo 
hnojisko. Hnoj sa používal 
na hnojenie polí a vyvážal 
sa z dvora. Pri stodole máva-
li kôlňu (cieňu) na úschovu 
vozov, pluhov, brán a pod. 
Na dvore bývala studňa, 
chlievce pre ošípané a kur-
níky.
Pri dome bola záhrada na 

zeleninu a ovocie a vpre-
du sa obyčajne nachádza-
la predzáhradka, v kto-
rej sa pestovali kvety. Dvor 
bol úzky, lebo v minulosti 
zemepáni svojim poddaným 
prideľovali malý priestor na 

postavenie domu. Dedením 
gazdovstva (sesie) sa dvor 
rozdeľoval na menšie čas-
ti. Na jednom dvore bývalo 
aj viac domov. Dvor bol buď 
otvorený, alebo uzavretý 
drevenou bránou. Oplotený 
bol dreveným plotom.
V 19. storočí sa domy zača-

li stavať z váľkov, vyváľa-
ných rukami z mokrej hli-
ny a potom vysušených. 
Spočiatku boli váľky veľké, 
neskôr ich robili pomo-
cou drevených foriem a boli 
menšie. Po vypálení vznik-
li tehly, ktoré sa stali bež-
ným stavebným materiálom. 
Základy domov sa budovali 
z kameňa.

Na rozvoj ľudového stavi-
teľstva vplývali významné 
dejinné udalosti, ako bolo 
napríklad zrušenie nevoľníc-
tva Jozefom II. roku 1781 a 
zrušenie poddanstva uhor-
ským snemom roku 1848. 
Po týchto udalostiach sa 
ľudia stali slobodnejšími a 
voľnejšími. Mohli lepšie žiť. 
Začali si stavať kvalitnejšie 
obydlia – murované domy z 
tehál, neskôr zo škvárobetó-
nových tvárnic a betónu.
Po 2. svetovej vojne sa sta-

vali domy štvorcového typu 
a poschodové budovy (domy 
na výšku) poskytujúce býva-
nie pre viac rodín. V súčas-
nosti sa aj na vidieku stretá-
vame s výstavbou rodinných 
domov mestského typu, 
ktoré poskytujú bývanie na 
vysokej úrovni.

(mo)

Drevená chalupa na klenovských vrchoch



Jesenná futbalová
rekapitulácia

Dorast:
- Klenovec - Hnúšťa 0:1
- Lučenec „B“ - Klenovec 7:1
- Klenovec - Tempus RS 1:2
- Hajnáčka - Klenovec 10:0
- Klenovec - Divín 1:3
- Tisovec - Klenovec 0:0
- Klenovec - Vidiná 3:1
- Radzovce - Klenovec 1:2
- Klenovec - V. Blh 3:1
- Klenovec - D. Strehová 0:6
- Fiľakovo „B“ - Klenovec 7:0
- Klenovec - Sklabiná 1:1
- Kalinovo - Klenovec 7:0

Dospelí:
- Málinec - Klenovec 4:0
- Klenovec - Radzovce 1:2
- V. Krtíš - Klenovec 7:0
- Klenovec - Lubeník 2:0
- Gemer - Klenovec 1:1
- Klenovec - Sklabiná 1:1
- Nenince - Klenovec 3:1
- Klenovec - Mýtna 1:3
- Tomášovce - Klenovec 2:1
- Príbelce - Klenovec 1:0
- Klenovec - H. Zalužany 2:0
- Divín - Klenovec 2:0
- Klenovec - Dačov Lom 4:2
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Antalová na turnaji dospelých dvakrát tretia
Po skončení jesenných bojov vo futbalových súťažiach (súhrn ich výsledkov a tabuľky prinášame), prevzali žezlo v špor-
tovom dianí bedmintonisti. Na novembrových turnajoch sa najvýraznejšie presadila Antalová, ktorá na turnaji v  Brati-
slave obsadila v kategórii dospelých tretie miesto v dvojhre a spolu so Surovou aj vo štvorhre. Vo dvojhre tak predstihla 
aj našu odchovankyňu Dominiku Rebovú, v súčasnosti hráčku Lokomotívy Košice.

Bratislava - 1.-2.11.2008
Bratislava bola v sobotu a 

v nedeľu (1. a 2. novembra) 
dejiskom  bedmintonového 
turnaja dospelých z kategórie 
Grand  Prix. Klenovčanka 
Denisa Antalová na ňom 
obsadila dve tretie miesta. 

Družstevník Klenovec repre-
zentovali v slovenskej metro-
pole Romana Surová a Deni-
sa Antalová. Do bojov ale 
zasiahla aj klenovská odcho-
vankyňa, ktoré už hrá za 
iný klub, Dominika Rebová 
(Lokomotíva Košice).

V mixe obsadil pár Vachá-
lek-Surová (Bratislava, Kleno-
vec) 5.-8. miesto. Pár Poláček-
Rebová (Lokomotíva Košice) 
vypadol už v prvom kole. Dvo-
jica Fiľ-Antalová (Lokomotíva 
Košice, Klenovec) nestačila v 
druhom kole na bratislavský 
pár Vícen-Štefániková a pre-
hrala s ním v dvoch setoch. 

Vo dvojhre žien sa prebojo-
vala až do semifinále iba pät-
násťročná Klenovčanka Deni-
sa Antalová. Na semifinálový 
duel proti Fašungovej (CEVA 
Trenčín) však nenastúpila a 
obsadila tretie miesto. Finá-
lovou súperkou trenčianskej 
hráčky bola klenovská odcho-
vankyňa Gabriela Štefániko-
vá. Lepšie súboj o prvé mies-
to zvládla Fašungová, ktorá 
vyhrala nad Štefánikovou 
2:1 na sety. Dominika Rebo-
vá obsadila 5. - 8. miesto. V 
zápase o postup do semifiná-
le jej cestu zahatala  Štefáni-
ková, ktorá nad ňou zvíťazila 
2:1. Romana Surová prehra-
la v druhom kole s neskoršou 
víťazkou Fašungovou 2:0 na 
sety.            

Vo štvorhre žien skonči-
la dvojica Rebová-Čižnárová 
(Košice, M–Šport Trenčín) na 
5.-8.mieste, keď podľahla v 
dvoch setoch v boji o postup 
do semifinále páru Turzáko-
vá-Zabavníková (Lokomotíva 
Košice). V konfrontácii s tým-
to košickým párom neuspel v 
semifinále ani klenovský pár 
Surová-Antalová. Turzáková 
so Zabavníkovou vyhrali nad 
Surovou s Antalovou 2:1 na 
sety a klenovské bedminto-
nistky tak obsadili tretie mies-
to. Vo finále zvíťazila dvojica 
Turzáková-Zabavníková nad 
párom Štefániková-Fašungo-
vá (Bratislava, Trenčín) 2:1.

Hrachovo - 8.11.2008
Na hrachovskom turnaji 

hráčov do 13 a15 rokov kate-
górie „B“ sa zúčastnil rekord-
ný počet 36 štartujúcich z 
piatich klubov. Klenovskí žia-
ci dosiahli nasledovné výsled-
ky. V zátvorke umiestnenie vo 
dvojhre a vo štvorhre.

Mladší žiaci: Andrej Marci-
šiak (1.,1.), Marek Hin-
ca (3.,2.), Richard Šmatlák 

vensko na medzinárodných 
majstrovstvách Česka junio-
rov (Yonex Czech Junior 
International 2008) v Orlovej, 
ktoré sa konali v dňoch 14. až 
16.novembra.

Konečnou stanicou pre 
Antalovú bolo vo dvojhre prvé 
kolo, v ktorom podľahla Češ-
ke Hofmanovej 0:2 na sety. 
Surová v prvom kole dvojhry 
vyhrala nad Maďarkou Hara-

Uglesic-Majstorovičová 2:0, 
v druhom kole zastavil slo-
venskú dvojicu ukrajinský 
pár Natarov-Nadtochiyová. 
Vachálek so Surovou prehrali 
0:2 na sety.

Richard Bálint

(4.,3.-4.), Ivan Hruška (5.-
6.,5.-8.), Marek Trnavský 
(5.-6.,5.-8.), Dárius Bálint 
(10.,3.-4.), Monika Hruško-
vá (1.,1.), Skarleta Strížová 
(10.,5.).

Starší žiaci: Martin Palúš 
(1.,1.), Ivan Hruška (2.,1.), 
Andrej Marcišiak (8., vo 
štvorhre neštartoval), Monika 
Hrušková (1.,1.).

Klenovec - 15.11.2008
Na turnaji mladších doras-

teniek v telocvični ZŠ v Kle-
novci obsadili domáce hráč-
ky nasledujúce výsledky. V 
zátvorke dvojhra, štvorhra.

Denisa Antalová (1.,1.), 
Nikoleta Bálintová (3.,2.), 
Eliška Trnavská (5.,3.), 
Michaela Čajková (7.,4.). Tur-
naja sa zúčastnili aj štyri 
hráčky zo zvolenského oddie-
lu Slávia TU.
Medzinárodné majstrov
stvá Českej republiky v 
dňoch 14.16.11.2008
Klenovské bedmintonist-

ky Romana Surová a Denisa 
Antalová reprezentovali Slo-

czovou 2:0. V druhom kole 
však narazila na českú bed-
mintonistku Hofmanovú a 
tá vyradila z ďalších bojov aj 
druhú Klenovčanku. Romana 
Surová prehrala s Hofmano-
vou v dvoch setoch 0:2.

Vo štvorhre bola partnerkou 
Denisy Antalovej Zvolenčan-
ka Repiská. Tento pár mal v 
prvom kole voľno a v druhom 
kole prehral s dvojicou Majs-
torovičová-Vlahová z Chor-
vátska 1:2 na sety. Roma-
na Surová hrala štvorhru s 
Prešovčankou Kubíkovou, 
v prvom kole mali tiež voľný 
žreb a v druhom kole porazi-
li český pár Lajdová-Žwaková 
2:1. Slovenský pár stroskotal 
v treťom kole na ruskom páre 
Komendrovskaya-Nazarchuk, 
ktorému podľahol 0:2.           

Antalová tvorila v mixe pár 
s Nitranom Jánošíkom, so 
súťažou sa ale rozlúčili už v 
prvom kole, keď prehrali s 
českou dvojicou Král-Pavel-
ková v dvoch setoch 0:2. Kle-
novčanka Surová a Bratislav-
čan Vachálek vyhrali v prvom 
kole nad chorvátskym párom 

Denisa Antalová v akcii

Tabuľka po jesennej časti
1. Divín 13 10 2 1 48:15 32
2. Veľký Krtíš 13 9 4 0 44:14 31
3. Sklabiná 13 9 2 2 34:21 29
4. Mýtna 13 7 0 6 17:22 21
5. Málinec 13 6 2 5 29:15 20
6. Tomášovce 13 6 1 6 16:15 19
7. Nenince 13 6 1 6 19:23 19
8. Radzovce 13 5 2 6 17:24 17
9. Gemer 13 4 3 6 21:21 15

10. Príbelce 13 5 0 8 10:33 15
11. Lubeník 13 4 1 8 10:37 13
12. Klenovec 13 3 2 8 14:29 11
13. H. Zalužany 13 2 4 7 13:24 10
14. Dačov Lom 13 2 2 9 18:31 8

Tabuľka po jesennej časti
1. Tempus RS 13 11 1 1 48:12 34
2. D. Strehová 13 9 0 4 61:21 27
3. Kalinovo 13 9 0 4 47:9 27
4. Veľký Blh 13 8 2 3 34:22 26
5. Hajnáčka 13 8 0 5 39:16 24
6. Sklabiná 13 7 1 5 31:21 22
7. Divín 13 7 1 5 22:23 22
8. Lučenec B 13 6 1 6 38:29 19
9. Tisovec 13 5 1 7 15:21 16

10. Hnúšťa 13 3 2 8 18:38 11
11. Vidiná 13 3 2 8 17:45 11
12. Klenovec 13 3 2 8 12:47 11
13. Fiľakovo B 13 3 1 9 25:58 10
14. Radzovce 13 2 0 11 12:57 6

(mk)



Chcete sa naučiť zaujímavú techniku 
maľovania na hodváb?

Chcete vyrobiť hodvábnu maľovanú 
šatku pre seba a svojich blízkych?

Máte radi prekvapenia?

Ak áno, potom je tu pre Vás pripravená 
tvorivá dielňa pod vedením skúsenej 

výtvarníčky Mgr. Evy Talianovej

Maľujeme na hodváb

ktorá sa uskutoční ako sprievodné 
podujatie programu Pokoj ľuďom dob-
rej vôle v nedeľu 14. decembra 2008 o 
13.00 h v Kultúrnom dome v Klenovci.

Poplatok za materiál je 100 Sk.
Záujemcovia sa môžu prihlásiť do 10. 
decembra u Mgr. Blaženy Hruškovej,

č. t. 0911886707
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Milé deti,

ako po iné roky, aj teraz
k nám príde

Mikuláš

v piatok 5. decembra o 16.15 
na námestie v Klenovci

Obec Klenovec, OZ RODON Klenovec, MO MS
Banskobystrický samosprávny kraj a 

Gemersko-malohontské osvetové stredisko v Rimavskej 
Sobote 

Vás pozývajú na vianočný program
 pod názvom

Pokoj ľuďom dobrej vôle
ktorý sa uskutoční dňa 14.12.2008,

t. j. v nedeľu o 16.00 hod.
v Kultúrnom dome v Klenovci.

Sprievodnými akciami budú: tvorivá dielňa Maľujeme na 
hodváb, výstava prác žiakov klenovských škôl, výstava 
remeselných výrobkov spojená s predajom, predaj vare-
ného punča a medovníkov, výstava Stolovanie v minulosti 

a dnes, výstava vianočných ikeban.
Začiatok sprievodných akcií je o 13.00 hod.


